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MF DNES: Výborný, či dostatečný? Jaký bude ministr, se teprve uvidí
12. 07. 2023

11. 7. 2023 - Mladá fronta DNES/Hovory z lán(ů) - Prezident Petr Pavel si buduje pověst chlapáka,
který se sice ještě nepotápí pro amfory ani nejezdí do půl těla na koni, ale rozhodně se nebojí žádného
– byť jen sportovního – zápolení (osobně čekám, že při zahájení Země živitelky jako bývalý příslušník
výsadkového praporu seskočí  na pódium padákem). To nový ministr  zemědělství  Marek Výborný
naopak očekávání kolem své osoby vehementně umenšuje.

Při inauguraci řekl, že snad jako nový šéf resortu zemědělství nic nezoře nebo nepohnojí, a dal tak
zavzpomínat na svého předchůdce Zdeňka Nekulu, který se při obhajobě daňové výjimky pro tichá
vína „proslavil“ ne úplně šťastným suchým humorem. I když já jsem ten poslední, kdo by mohl suchý
humor vyčítat, zemědělci, zvlášť ti, kteří se musí se suchem potýkat na polích, už pro něj takové
pochopení nemají. Nejen oni, ale i část laické veřejnosti tak začala polemizovat, zda by přece jen
ministrem zemědělství neměl být někdo, kdo pozná pšenici od ovsa a ví, kolik má kráva žaludků.

Na druhou stranu se  Výborného (pokud vím)  zatím na podobné věci  nikdo neptal,  na  odborné
záležitosti bude mít náměstky a vrchní ředitele a minimálně zažívací trakt skotu dokáže potrápit i
zkušenější harcovníky, dokonce i (ne)majitele úspěšných zemědělských holdingů. Koneckonců i tento
případ ukazuje, že někdy jsou manažerské schopnosti víc než triviální znalosti.

My zemědělci navíc víme, že musíme umět pracovat s tím, co máme. Kdyby praotce Čecha začaly
dříve  bolet  nohy,  mohli  jsme mít  sice  perfektně  úrodnou černozem,  vedle  sebe ale  rozpínavou
agresivní  velmoc.  Takhle,  pane ministře,  naopak musíme občas  trochu více  přihnojit,  aby  půda
obsahovala humus a lépe zadržovala vodu, a více orat, abychom využili podzimní vláhu. To jen pro
začátek, aby bylo jasno, že hnojit a orat je v zemědělství naopak žádoucí.

Já jsem optimista a věřím, že nový ministr teorii dožene a dostojí svému slovu, že bude za zemědělce
bojovat. Jako teolog jistě pochopí, že zemědělci nechtějí nic jiného, než aby podmínky jejich podnikání
byly důstojné a spravedlivé. A jako ministr brzy pozná, že české zemědělství je dobré a spasitelné.
Bude dobrým ministrem? To ukáže čas, až se bude „lámat chleba“. Ne při poslední večeři, ale při
obhajobě zemědělců před Bruselem, ale i některými členy vlády. Já doufám, že to nakonec bude když
ne „výborný“, tak alespoň „chvalitebný“.
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